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 FATF هیچ ربطی 
به برجام ندارد

ســخنگوی وزارت امــور خارجه گفت کــه در دیدار 
وزیر کشــور عمان با مقامات ایرانی بحثی مبتنی بر 
میانجی گری این کشــور میان تهران ـ ریاض بر سر 
پیگیــری حقوق ایرانیان فاجعه منــا صورت نگرفته 

است.
بهرام قاســمی در پاسخ به ســوالی درباره سفر وزیر 
کشور عمان به ایران و این که آیا این مقام عمانی بین 
تهران و ریاض در رابطه با پیگیری حقوق ایرانیان در 
فاجعه منا میانجی گری کرده اســت گفت: تصور ما 
این است که در سفر انجام شده بحثی در این ارتباط 
و میانجی گــری انجام نشــده اســت و آن چه مورد 
 بررســی قرار گرفته مســایل منطقه یی و بین المللی 

بوده است.
وی درباره اخبار مربوط به گــروه مالی بین المللی 
)FATF( مطــرح می شــود تصریــح کــرد کــه 
FATF هیــچ ربطــی به برجام نــدارد و ما از بابت 
آن هیــچ مشــکل و نگرانــی نداریم و از ســال ها 
قبــل مطرح بوده اســت. برخی ایــرادات و ایجاد 
نگرانی هــا بی مورد اســت و مــا آن را رد می کنیم. 
برخــی اطلاعات و برداشــت ها غلط اســت. البته 
برخی نگرانی ها از روی حســن نیت است و ما هم 
آن را درک می کنیم. این مقــرارت علیه گروه های 
تروریستی شناســنامه دار پلید و کودک کش مانند 
داعش، القاعده، النصره و ... اســت. ما حزب الله 

را افتخار لبنان و جهان اسلام می دانیم.

 آمریکا هیچ باجی به ایران 
نداده است

خبرنــگاری از ســخنگوی وزارت خارجــه در مورد 
اخبار منتشر شده از ســوی برخی از رسانه ها مبنی 
بــر این کــه آمریکایی ها جهت آزادی شــهروندان 
خود از زندان های ایران بــه تهران باج داده اند؟ با 
رد ایــن موضوع تاکید کرد: هیــچ امتیاز و باجی از 
ســوی آمریکایی ها به ایران داده نشــده است و آن 
چه که در برخی از رســانه ها مطرح می شــود بیش 
از آن چیزی اســت که تاکنون در مورد آن صحبت 

و توافق کرده ایم.
در ادامه این نشست خبرنگاری خطاب به سخنگوی 
وزارت خارجه گفــت در روزهای اخیــر زمزمه هایی 
منتشــر شــده مبنی بــر این کــه دو کشــور ایران و 
انگلســتان درصدد هســتند که روابط خود را هرچه 
زودتر به ســطح سفیر گسترش دهند و حتی از سوی 
لندن و تهران نیز افرادی با عنوان ســفیر مشخص 
شــده اند که قاسمی در پاسخ توضیح داد: روابط ما با 
انگلستان هر از گاهی با فراز و نشیب هایی روبه رو بوده 
است. در سالیان قبل در مقطعی این روابط قطع شد 
و بعد مجددا رابطه برقرار شد و سفارت خانه های دو 

کشور در لندن و تهران بازگشایی شد.
اکنــون  کــه  فعالیت هایــی  بــه  اشــاره  بــا  وی 
سفارت خانه های دو کشــور در تهران و لندن انجام 
می دهند ادامه داد: درخواست دو طرف این است که 
این روابط که اکنون در ســطح کاردار قرار دارد ارتقا 
پیدا کند و این موضوع باید روند خود را طی کند که ما 

بتوانیم در سطح سفیر رابطه داشته باشیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان این که پروسه 
برای ارتقای روابط دو کشــور در حال تکمیل شدن 
اســت و در زمان خود و به موقع این موضوع اعلام 
خواهد شــد، تصریح کرد: البته ایــن ارتقای روابط 
به این معنا نیســت که تمام مشــکلات و اختلافات 
بین دو کشــور حل و فصل شــده اســت و دو کشور 
در مــورد زمینه هــای مختلــف دارای دیدگاه های 

یکسانی هستند.

جهان اسلام گریبان حکام سعودی را رها نکند
جهان اسلام باید فکری اساسی برای مدیریت حج کند

در آســتانه ایام حج، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی 
خطاب به مسلمانان سراسر جهان و حجاج بیت الله الحرام، پیام مهمی صادر 
کردنــد. حضرت آیت الله خامنــه ای در این پیام حــج ابراهیمی را مظهر عزت 
و عظمــت امت اســلامی در مقابل زورگویان بین المللی خواندند و با اشــاره به 
حوادث تلخ فاجعه منا، خطاب به دولت ها و ملت های اســلامی تأکید کردند: 
جهان اســلام، اعم از دولت ها و ملّت های مســلمان باید حاکمان سعودی را 
به درســتی بشناســند و به خاطر جنایاتی که در گســتره ی جهان اسلام به بار 
آورده انــد، گریبــان آنها را رها نکنند و فکری اساســی بــرای مدیریّت حرمین 

شریفین و مسئله ی حج کنند.

حکام سعودی از هیچ خیانتی روی گردان نیستند
رهبر انقلاب در ابتدای این پیام تاکید کردند: در این فریضه ی بی نظیر، امنیّت 
زمان و مکان همچون نشــانه ای آشکار و ســتاره ای درخشان، دل انسانها را 
آرامش میبخشد و حج گزار را از محاصره ی عوامل ناامنی که از سوی ستمگران 
ســلطه گر، همواره آحاد بشر را تهدید کرده است بیرون میکشد و لذّت ایمنی را 

در دوره ای معیّن به او میچشاند.
ایشــان با بیان اینکه حجّ ابراهیمی فاصله ی مســلمانان را با منجلاب فساد و 
حقارت و استضعافی که زورگویان و قلدران بین المللی بر جوامع بشری تحمیل 
میکنند، برجســته میســازد تصریح کردند: آنان که حج را به یک سفر زیارتی ـ 
سیاحتی فروکاسته و دشمنی و کینه ی خود با ملّت مؤمن و انقلابی ایران را در 
زیر عنوان »سیاســی کردن حج« پنهان ساخته اند، شیطانهایی خُرد و حقیرند 

که از به خطر افتادنِ مطامع شیطان بزرگ، آمریکا، به خود میلرزند. 
رهبر انقلاب افزودند: حکّام سعودی که امسال صدّ عن سبیل اللّه و المسجد 
الحــرام کرده و راه حجّاج غیور و مؤمن ایرانی به خانه یِ محبوب را بســته اند، 
گمراهانی روســیاهند که بقــای خود بر اریکه ی قدرت ظالمانــه را در دفاع از 
مســتکبران جهانی و هم پیمانی با صهیونیسم و آمریکا و تلاش برای برآوردن 

خواسته ی آنان میدانند و در این راه از هیچ خیانتی روی گردان نیستند.

سعودی ها در فاجعه منا و مسجدالحرام مقصرند
آیــت الله خامنــه ای در ادامه با بیان اینکه اکنون قریب یک ســال از حوادث 
مُدهش منا میگذرد که در آن، چند هزار نفر در روز عید و در لباس احرام، در زیر 

آفتاب و با لب تشنه، مظلومانه جان باختند و اندکی پیش از آن در مسجدالحرام 
نیز جمعی در حال عبادت و در طواف و نماز به خاک و خون کشیده شدند تصریح 
کردند: حکّام ســعودی در هر دو حادثه مقصّرند؛ این چیزی است که همه ی 
حاضران و ناظران و تحلیلگران فنّی بر آن اتّفاقِ نظر دارند؛ و گمانِ عمدی بودن 

حادثه نیز از سوی برخی صاحب نظران مطرح شد. 
ایشان افزودند: تعلّل و کوتاهی در نجات مجروحان نیمه جانی که جان شیفته و 
دل مشتاق آنان در عید قربان با زبان ذاکر و ترنّم آیات الهی همراه بود، نیز قطعی 
و مسلّم است. مردان قسیّ القلب و جنایت کار سعودی آنان را با جان باختگان، 
در کانتینرهای دربســته محبوس ســاختند و به جای درمــان و کمک یا حتّی 
رساندن آب به لبان تشنه ی آنان، آنها را به شهادت رساندند. چند هزار خانواده از 
کشورهای گوناگون عزیزان خود را از دست دادند و ملّتهای آنان داغدار شدند. 
از جمهوری اسلامی نزدیک به پانصد نفر در میان شهدا بودند. دل خانواده ها 
همچنان مجروح و داغدار است و ملّت همچنان غمگین و خشمگین است.

آیت الله خامنه ای با اشاره به اینکه حکّام سعودی به جای عذرخواهی و پشیمانی 
و تعقیب قضائیِ مقصّران مستقیمِ این حادثه ی هولناک، با نهایت بی شرمی و 
وقاحت، حتّی از تشکیل هیئت حقیقت یاب بین الملل اسلامی نیز سر باز زدند 
نوشتند: به جای ایستادن در جایگاه متّهم، در جایگاه مدّعی ایستادند و دشمنیِ 
دیرین خود با جمهوری اســلامی و با هر پرچم برافراشته ی اسلام در مقابله با 

کفر و استکبار را با خباثت و سَبُک سریِ بیشتر آشکار ساختند.
رهبــر انقــلاب در ادامــه تصریــح کردنــد: بوقهــای تبلیغاتــی آنــان اعم از 
سیاستمدارانی که رفتار آنان در برابر صهیونیست ها و آمریکا ننگ جهان اسلام 
است، تا مفتیان ناپرهیزکار و حرام خواری که آشکارا برخلافِ کتاب و سنّت فتوا 
میدهند، تا پادوهای مطبوعاتی که حتّی وجدان حرفه ای هم مانع دروغ سازی 
و دروغ گویی آنان نیســت، تلاش بیهوده میکنند که جمهوری اســلامی را در 

محروم سازی حجّاج ایرانی از حجّ امسال، متّهم نشان دهند. 
ایشان تاکید کردند: حکّام فتنه انگیزی که با تشکیل و تجهیز گروه های تکفیری 
و شرور، دنیای اسلام را گرفتار جنگهای داخلی و قتل و جرح بی گناهان کرده اند 
و یمن و عراق و شــام و لیبی و برخی دیگر از کشــورها را به خون آغشــته اند؛ 
سیاست بازانِ از خدا بی خبری که دست دوستی به رژیم اشغالگر صهیونیست 
داده و چشــم بر رنج و مصیبت جانکاه فلســطینیان بسته اند و دامنه ی ظلم و 
خیانت خود را تا شهر و روستای بحرین گسترده اند؛ حاکمان بی دین و بی وجدانی 

که فاجعــه ی بزرگ منا را پدید آورده و با نام خادمــان حرمین، حریم حرم امن 
الهی را شکسته و میهمانان خدای رحمان را در روز عید در منا و پیش از آن در 
مسجدالحرام قربانی کرده اند، اکنون از سیاسی نشدن حج دَم میزنند و دیگران 
را به گناهان بزرگی که خود مرتکب شده یا تسبیب کرده اند، متّهم میکنند. آنان 
مصداق کامل بیان روشنگر قرآن کریمند که فرمود: وَ اِذا تَوَلّیسَعی فِی الَارضِ 
قِ  ســلَ وَ اللّهُ لا یُحِبُّ الفَساد * وَ اِذا قیلَ لَهُ اتَّ لِیُفسِــدَ فیها وَ یُهلِکَ الحَرثَ وَ النَّ

مُ وَ لَبِئسَ المِهاد«.  ةُ بِالِاثمِ فَحَسبُه و جَهَنَّ اللّهَ اَخَذَتهُ العِزَّ

جهان اسلام باید فکری اساسی برای مدیریت حج کند
آیت الله خامنه ای با بیان اینکه امسال نیز بنا بر گزارشها، علاوه بر صدّ حجّاج 
ایرانی و برخی ملّتهای دیگر، حجّاج دیگر کشورها را در محدوده ی کنترل های 
نامعهود  با کمک دستگاه های جاسوسی آمریکا و رژیم صهیونیستی قرار داده 
و خانه ی امن الهی را برای همه ناامن کرده اند تاکید کردند: جهان اسلام، اعم 
از دولتها و ملّتهای مسلمان باید حاکمان سعودی را بشناسند و واقعیت هتّاک 
و بی ایمان و وابسته و مادّی آنان را بدرستی درک کنند؛ باید به خاطر جنایاتی که 
در گستره ی جهان اسلام به بار آورده اند، گریبان آنها را رها نکنند؛ باید به خاطر 
رفتار ظالمانه ی آنان با ضیوف الرّحمان، فکری اساسی برای مدیریّت حرمین 
شــریفین و مسئله ی حج بکنند. کوتاهی در این وظیفه، آینده ی امّت اسلامی 

را با مشکلات بزرگ تری مواجه خواهد ساخت.
ایشان با اشاره به اینکه امسال جای حجّاج مشتاق و بااخلاص ایرانی در مراسم 
حج خالی اســت نوشــتند: ولی آنان با قلبهای خود حاضر و در کنار حاجیان از 
سراســر جهان و نگران حال آنان هستند، و دعا میکنند که شجره ی ملعونه ی 
طواغیــت نتوانند گزندی به آنان برســانند. برادران و خواهران ایرانیِ خود را در 
دعاهــا و عبادتها و مناجاتهای خود یاد کنید و بــرای رفع گرفتاری ها از جوامع 
اسلامی و کوتاه شدن دســت مستکبران و صهیونیست ها و سرسپردگان آنها 

از امّت اسلامی دعا کنید.
رهبر انقلاب در پایان افزودند: اینجانب یاد شهدای منا و مسجدالحرام در سال 
گذشته و شهدای مکّه در سال ۶۶  را گرامی میدارم و از خدای عزّوجلّ برای آنان 
طلب مغفرت و رحمت و علوّ درجات میکنم و با سلام به حضرت بقیّةالله اعظم 
)روحی له الفداء( دعای مســتجاب آن بزرگوار را برای اعتلای امّت اسلامی و 

نجات مسلمانان از فتنه و شرّ دشمنان طلب مینمایم.

سپاه با بانک های خودش کار کند
مسعود پزشکیان نایب رئیس مجلس درمورد توافق FATF با بیان اینکه اقتصاد کشور که فعلًا فلج است. سیستم بانکی ایران شفاف نیست و خیلی راحت پول شویی در سیستم بانکی ایران انجام می شود 
گفت: در ابتدا باید مسیر چرخش پول در کشور ما شفاف شود تا بتوانیم از فساد، رانت خواری، رشوه، زمین خواری، دلالی و قاچاق جلوگیری کنیم، بانک های کشور ما شفاف نیستند، این مشکل اصلی کشور 
ماست و یکی از دلایلی هم که بانک های ایران نتوانستند طبق برجام با بانک های خارجی وصل شوند، این است که بانک های خارجی می گویند در بانک های شما به راحتی پولشویی انجام می شود که البته 
حرف درســتی اســت. وی افزود: ما ابتدا باید این مشــکل را در داخل کشــور خودمان حل کنیم که هر کسی می تواند به راحتی در بانک های ایران سپرده گذاری کرده و سود دریافت کند، مسیر پول در حال 
گردش در بانک ها باید روشــن شــود، وگرنه بقیه حرف ها در این زمینه سیاسی کاری است. پزشکیان درمورد تحریم بانک های سپاه تصریح کرد: امروز هر کدام از این بانک ها برای خودشان بانک دارند، 
الآن سپاه بانک »مهر اقتصاد« را دارد و نیروی انتظامی هم بانک دارد، با بانک های خودشان کار کنند، امروز هر ارگانی در کشور برای خودش بانکی را تأسیس کرده است، این نهادها خودشان 

پول های خودشان را راه بیندازند، مشکلی پیش می آید؟ وی افزود: بالاخره ما می خواهیم با دنیا معامله و کار کنیم، در بازی فوتبال هم قراردادهای بین المللی برای بازی را می پذیریم.

سیاسی
دوشنبه 15 شــهریور ماه 1395

واکنش روز

تکذیب اعلام ردصلاحیت احمدی نژاد
سخنگوی شــورای نگهبان گفت: این شورا در موعد قانونی درباره بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری اعلام نظر می کند و گمانه زنی های بیرونی هم هیچ ارتباطی به این شــورا ندارد. عباسعلی کداخدایی در 
گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره خبر منتشــر شــده مبنی بر نظر منفی اعضای شــورای نگهبان به صلاحیت 
محمــود احمدی نژاد در انتخابات ریاســت جمهــوری 9۶ و اطلاع دادن این موضوع بــه او، گفت: نمی دانم این 

اخبار کذب را چه کسی منتشر می کند.
وی افزود: شورای نگهبان در موعد قانونی خودش اعلام نظر خواهد کرد و هیچ کدام از این گمانه زنی ها صحت ندارد.

ســخنگوی شورای نگهبان با اشاره به اینکه شورای نگهبان بعد از ثبت نام نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری، بررسی صلاحیت ها را انجام می 
دهد، گفت: شورای نگهبان در موعد قانونی خودش اعلام نظر می کند و گمانه زنی های بیرونی هیچ ارتباطی به شورای نگهبان ندارد. گفتنی است 
طی روزهای اخیر اخباری مبنی بر رای منفی اکثریت اعضای شورای نگهبان درباره صلاحیت رییس دولت گذشته منتشر شد که در آن اشاره شده 
بود »10 عضو از 12 عضو شورای نگهبان به احمدی نژاد رای منفی خواهند داد.« در این مطلب تاکید شده بود »بر اساس رویه شورای نگهبان، در 
صورت اجماع بر رد صلاحیت یک نامزد انتخابات، پیش از ثبت نام و یا حتی بعد از ثبت نام در انتخابات، بصورت غیررســمی به وی اطلاع داده می 
شود تا از اعلام کاندیداتوری خودداری کند. به گفته یک منبع مطلع نزدیک به شورای نگهبان، احمدی نژاد شانسی برای تایید صلاحیت در شورای 

نگهبان ندارد او به تازگی از نظر شورای نگهبان نسبت به خود مطلع شده است.«

پیگیری روز

چرا انتشار صحبت های عضو شورای شهر منجر به فیلترشدن سایت می شود؟
روز گذشــته تعدادی از ســایت ها و خبرگزاری ها از جمله موج، برنا، 9 صبح و پرشین خودرو فیلتر شدند. فیلترینگی با 
دستور مقام قضایی و در اکثر موارد به علت انتشار اخباری درخصوص واگذاری ها در شهرداری صورت گرفته است.
مدیرعامل برنا در این خصوص به ایلنا  گفت: علت مسدود شدن برنا که بدون اطلاع قبلی انجام شد، انتشار و بازتاب 
صحبت های غلامرضا انصاری عضو شــورای شــهر تهران در نشست علنی این شــورا درباره خبر واگذاری املاک 
عمومی پایتخت به برخی از مســئولان شــهرداری و بعضی از اعضای شورای شهر تهران عنوان شد. او با بیان این که 
این صحبت های عضو شورای شهر تهران توسط رسانه های دیگر نیز بازتاب یافته، گفت: مشخص نیست چرا انتشار 

صحبت های یک عضو شورای شهر که در صحن علنی این شورا نیز مطرح شده، غیرقانونی است و منجر به فیلتر شدن رسانه ها شده است. مبین 
اضافه کرد: نکته مهم دیگر این اســت که در گزارش »برنا« در این خصوص، هیچ گونه قضاوت قطعی صورت نگرفته بود؛ ضمن اینکه تاکید شــده 
بود درصورتی که گزارش سازمان بازرسی صحت داشته باشد، باید با متخلفان برخورد شود. ظاهراً در حال حاضر رفع فیلتر »برنا« امکان پذیر نیست 
و صحبتی در این رابطه مطرح نشــده، چرا که دســتور مسدود شدن برنا، از سوی مقام های ذی ربط قضایی انجام شده و رفع فیلتر نیز صرفاً با دستور 
مقام های قضایی میســر خواهد بود، لذا باید تا زمان برگزاری دادگاه منتظر بمانیم. مدیرمســئول »برنا« همچنین با اشاره به علت مسدود شدن دیگر 
رســانه ها، گفت: پایگاه های خبری پویش، 9 صبح و پرشــین خودرو همچون »برنا« به دلیل انتشــار صحبت های آقای انصاری مسدود شده اند اما 

به گفته مدیرمسئول خبرگزاری موج، این رسانه به علتی بجز مسائل مربوط به شورای شهر و شهرداری تهران فیلتر شده است.


